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Creuen que s'actuaria en contra del Pla General 

L'Ajuntament de Caldes no vol que es 
modernitzi la planta de butà 

CALDES DE MALAVELLA(De la 
nostra Redacció, per Xevi Xir-
go).— L'Ajuntament de Caldes de 
Malavella ha denegat a Butano 
S.A. el permís per instal·lar nova 
maquinaria d'alta tecnologia a la 
planta de GLP —gasos derivats 
del petroli— que aquesta empre
sa té a la localitat. La zona on es 
troba la planta de butà és qualifi
cada en el Pla General com a «sòl 
fora d'ordenació», motiu pel qual 
l'Ajuntament considera que Buta
no S.A. no pót fer obres ni moder
nitzacions que incrementin el va
lor actual de les instal·lacions. 
L'empresa assegura que durant 
les inundacions de l'octubre,de 
l'any passat la planta va quedar 
«totalment fora de servei» i afir
ma que la nova maquinària garan
tirà la completa seguretat. 

Butano S.A.va demanar a l'A
juntament de Caldes de Malavella, 
el nou de maig passat, el permís 
municipal per instal·lar maquinària 
d'alta tecnologia a la planta de la 
localitat. La modernització que 
l'empresa pretén fer a la planta 
comprèn la instal·lació d'una mà
quina per treure automàticament 
els taps de les ampolles de butà 
abans de ser omplertes de nou, 
una màquina reparadora de les 
ampolles que estan en deficient 
estat de conservació, una bàscula 
electrònica de repesat i, entre 
d'altres, un aparell per detectar 
fuites de gas a les ampolles. L'ar
ticle 267 del Pla General de Caldes 
qualifica la zona on es troba la 
planta com a «fora d'ordenació, 
pel grau de perillòsitat que com
porta la factoria». Segons Lluís 
Comalada, alcalde de la població, 
des del moment que un Ajunta
ment declara fora d'ordenació els 
terrenys on hi ha la factoria, l'a
cord comporta la intenció d'estu
diar-ne una nova ubicació. L'úni
ca possibilitat que la llei preveu 
per obligar Butano S.A. a canviar 
de lloc la planta de la localitat és 
que l'Ajuntament es faci càrrec 
del cost d'expropiació de la indús
tria. «El que ara no es pot fer és 
incrementar el valor de la planta 
incorporant nou material», afir
ma Comalada. El desembre de 
l'any passat, l'Ajuntament de Cal
des va demanar a la Diputació de 
Girona un estudi sobre el cost que 

L'Ajuntament de Caldes considera que la planta de butà hauria d'estar a dos mil metres del nucli urbà 

suposaria el trasllat de la factoria. 
«Amb aquestes dades podríem 
estudiar quina indemnització 
hauríem de donar perquè la plan
ta es traslladi de lloc. El trasllat 
milloraria la imatge de Caldes, 
que per una part promociona els 
seus balnearis, però ha de tenir 

en compte l'impacte visual de la 
planta de Butano S.A. a l'entrada 
de la població»,.assegura Coma
lada. 

L'empresa de tractament de 
gasos va basar la seva ubicació en 
una ordre de desembre del 1.984 
que regula les plantes de butà, re

glamentant que la distància màxi
ma amb el nucli urbà havia de ser 
de 75 metres. L'Ajuntament con
sidera que el Reglament d'Activi
tats Molestes, Insalubres, Nocives 
i Perilloses, que estableix una dis
tància mínima de dos mil metres, 
és de jerarquia jurídica superior. 

Senyalització acústica 
Un informe elaborat per l'Insti

tut Nacional de Seguretat i Higie
ne en el Treball assegura que les 
probabilitats d'un sinistre a la 
planta de butà de Caldes són «mí
nimes». L'informe, que està es
sent utilitzat per Protecció Civil 
per elaborar un pla d'evacuació, 
recomana que Butano S.A. es pro-
veeixi d'una senyalització acústi
ca, que pugui ser utilitzada per 
avisar la població en cas de sinis
tre. L'estudi ha analitzat les reper
cussions d'una possible deflagra-
ció d'un núvol de gas inflamable 
generada per un escapament 
massiu de GLP des d'un dipòsit de 
la planta, i les d'una explosió d'un 
dels dipòsits. Segons aquest estu

di, «en cas de sinistre, és condi
ció fonamental que la planta dis
posi de condicions acústiques 
per donar l'alerta». Les conse
qüències d'un sinistre d'aquest ti
pus, segons l'informe, podrien ge
nerar danys considerables a cau
sa de la sobrepressió que hi hau
ria, i una radiació tèrmica que pro
vocaria cremades de diferent 
grau. 

L'explosió d'un dels dipò
sits, menys probable que una fui
ta de gas, suposaria l'impacte de 
fragments metàl·lics que podrien 
arribar, fins i tot, al nucli de la po
blació. En les conclusions, l'infor
me considera imprescindible que 
Butano SA. disposi de vàlvules 

de tancament dels dipòsits addi
cionals, que s'extremin les pre
caucions en la càrrega i descàrre
ga del gas i que els dipòsits es co
breixin amb material aïllant de 
manera que puguin aguantar el 
foc a l'exterior durant 120 minuts. 
Igualment, es recomana l'amplia
ció del desguàs de la factoria i, en 
cas de sinistre, un control total 
dels accessos a la planta, ja que 
«històricament els vehicles han 
actuat com a focus d'ignició dels 
núvols inflamables que provo
quen les fuites». En les conclu
sions, també es recomana l'auto-
protecció a les persones que es 
trobin en el radi d'impacte d'un 
possible sinistre. 

La nova escola de 
Fornells es construeix 

al camp de futbol 
FORNELLS DE U SELVA (De la 
nostra Redacció, per Pepa 
Bouis).— La Generalitat ha iniciat 
les obres de construcció de la 
nova escola d'EGB de Fornells de 
la Selva als terrenys que en l'ac
tualitat ocupa el camp de futbol de 
la vila. Tot i que el projecte comp
tava en un principi amb l'oposició 
del regidor d'Esports, Joaquim 
Blanco, finalment l'Ajuntament va 
acordar per unanimitat la cessió 
d'aquestà terrenys als serveis ter
ritorials d'Ensenyament. Des de fa 
tres anys, després qüe es desfés 
l'equip local de futbol, el camp no
més es utilitzat per equips d'em
preses gironines que el lloguen a 
l'Ajuntament els caps de setmana. 

El nou centre d'EGB ocuparà un 
total de deu mil metres quadrats 
de superfície. Els terrenys cedits 
per l'Ajuntament són els que ac
tualment ocupa el camp de futbol 
i un solar adjacent. El projecte 
preveu la construcció d'un centre 

de cinc unitats, amb la possibilitat 
de ser ampliat a vuit. A més, s'hi 
inclou una sala per al professorat, 
dos despatxos, biblioteca, cuina i 
menjador, laboratori, una pista es
portiva reglamentària i un camp 
de futbol per a la mainada. El 
pressupost previst és de 80 mi
lions de pessetes, i es compta que 
pugui ser inaugurat a primers del 
1990. 

Els antics directius de l'equip 
de futbol local van mostrar el seu 
desacord amb la decisió munici
pal de cedir a la Generalitat els ter
renys del camp, i el van fer arribar 
al regidor d'Esports que, després 
d'algunes reticències, va decidir 
afegir-se a la unanimitat del ple en 
aquest tema. L'Ajuntament ja ha 
iniciat les gestions per a l'adquisi
ció de dotze hectàrees de terreny 
als afores del poble, on es pensa 
emplaçar una zona d'equipa
ments esportius que comptarà 
amb un nou camp de futbol. 

L'Ajuntament de Castelló 
compra terrenys per fer un 
passeig darrera la catedral 
CASTELLÓ D'EMPÚRIES.- L'ad
quisició de dues finques adjacents 
a la catedral de Castelló d'Empu-
ries va obtenir l'aprovació unàni
me del ple de l'Ajuntament, d'a
cord amb la proposta de destinar-
los a ús públic. La compra dels 
dos edificis que formen part del 
casc antic de la vila és l'inici d'un 
procés que té per objecte la cons
trucció d'un passeig vora la cate
dral, que arribaria fins al rec del 
Molí, darrera de la catedral. 

Per al compliment d'aquest 
projecte es preveu que més enda
vant es comprin tres edificacions 
més, una de la parròquia i dues de 
propietat privada. Segons l'alcal
de de Castelló, Miquel Casellas, 
l'opció de compra d'aquestes 
dues finques és una oportunitat 
única que si no s'aprofités es per
dria la posibilitat de fer-hi el pas
seig. Igualment, el Pla General 
preveu la compra d'un carrer que 
fins ara era privat, el qual també 

donaria accés al rec del Molí. 
Casellas va indicar que de mo

ment, però, només es compraven 
aquestes dues cases, i que més 
endavant ja es negociaria l'adqui
sició de les altres tres i del carrer, 
i després s'encarregaria el projec
te. 

En la votació de la proposta de 
compra, el grup independent va 
voler deixar clar que l'acord era 
amb la idea que els terrenys ès 
destinarien a ús públic, que en 
aquesit cas es preveu que sigui 
una zona de vianants. El passeig, 
que pel darrera de la catedral tin
dria vista a la plana de l'Empordà, 
és un altre dels projectes desti
nats a embellir el conjunt monu
mental, com ho ha estat la recons
trucció de la Llotja i de l'edifici del 
Convent, davant per davant de la 
catedral, i la plaça de Joan Alsina, 
que fins ara s'habilita com a zona 
d'aparcaments. 

Els vigilants 
de TEstany faran 
un curset 
d'ecologia 
BANYOLES.- Els vigilants de 
l'Estany de Banyoles assistiran 
a un minicurs d'ecologia orga
nitzat pel Laboratori Municipal 
de Limnologia, amb l'objectiu 
de poder comprendre millor el 
funcionament de les diferents 
comunitats de l'Estany i poder 
donar les explicacions perti
nents al públic en general. 

Aquesta resolució de l'Ajun-
, tament de Banyoles forma part 
d'una rrioció presentada pel 
Grup Municipal Progressista 
per fer efectiu el compliment 
del Reglament d'Usos de l'Es
tany (RUE). El grup progressis
ta considera que «els ciuta
dans són més receptius si són 
informats de les característi
ques dels sistemes naturals i 
de la seva problemàtica». 

Les entitats encarregades 
de garantir el compliment del 
RUE són diverses, però la res
ponsabilitat última la té l'Ajun
tament. El grup progressista 
ha proposat ordenar i prioritzar 
les tasques de vigilància, infor
matives i d'aplicació de san
cions, repartint les competèn
cies entre els qui han de fer 
complir aquestes responsabili
tats, per tal d'assegurar la seva 
execució. 

Restauren el 
claustre de Sant 
Genis de 
Fontanes 
PERPINYÀ.- El claustre romà
nic del nionestir de Sant Genis 
de Fontanes, a Perpinyà, ha 
estat restaurat després que es 
recuperés part dels seus capi
tells i columnes, que estaven 
dispersos arreu del món. El 
monestir, que és un dels mi
llors exemples del romànic ca
talà al Rosselló, va ser expro
piat i venut a particulars per les 
autoritats franceses, després 
de la revolució de 1789. El 
claustre el va comprar un anti
quari, que el va traslladar a un 
castell de la regió parisina. Una 
part dels capitells i columnes 
els va comprar un museu de 
Filadèlfia, i altres peces van ser 
traslladades a Suíssa i al mu
seu del Louvre. El claustre ha 
estat reconstruït amb les res
tes del castell de Mesnus, que 
va ser comprat per l'Estat fran
cès el 1981, i amb les que es 
trobaven al museu del Louvre. 

Sant Feliu 
celebrarà el Dia 
del Turista 
SANT FELIU DE GUÍXOLS.-
L'Ajuntament de Sant Feliu de 
Guíxols, juntament amb asso
ciacions i entitats d'aquesta 
vila, ha organitzat la celebració 
del Dia del Turista'88, que tin
drà lloc el 14 d'aquest mes. 
Durant la festa, que comença
rà amb un lliurament de flors a 
tots els visitants, es podran 
realitzar jocs a la platja, amb la 
participació de tots els banyis
tes, i és prevista la instal·lació 
d'un estudi radiofònic per tal 
de seguir ei desenvolupament 
de la jornada. Una altre dels 
actes que es realitzaran serà la 
"Festa Sevillana", que serà 
inaugurada pel conseller de 
Comerç, Consum i Turisme, 
Lluís Alegre i Iselga, i pel direc
tor general de Turisme, Àngel 
Miguelsanz. 
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